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نباید در این مملکت 
کسی گرسنه بخوابد

صداوسیما مشکلات را 
بازتاب دهد 

دبیر شورای نگهبان به مشکلات 
اقتصادی و معیشتی اشاره و با بیان 
حاکم  بسیجی  روحیه  اگر  اینکه 
باشد همه مشکلات حل می شود، 
خاطرنشان کرد: مسئولان باید تمام 
تلاش خود را برای حل مشکلات 
اقتصادی و معیشتی به کار گیرند. 
آیت ا... جنتی افزود: این مردم که همه 
چیزشان را در راه اسلام و انقلاب فدا 
کرده اند و در همه صحنه های دفاع 
از اسلام و انقلاب حاضر بوده اند، 
باید مشکلاتشان برطرف شود. دبیر 
شورای نگهبان یادآور شد: باید قدردان 
مردم باشیم و تا آنجا که می توانیم 
مشکلات اقتصادی را کم کنیم، نباید 
در این مملکت کسی پیدا شود که 
شب را گرسنه بخوابد. جنتی در پایان 
.. خداوند  . خاطرنشان کرد: ان شاءا
کمک کند تا با تاسی از امیرالمومنین 
علی )ع( به مردم، اسلام و انقلاب 
خدمت کنیم و خداوند این مملکت 
را حفظ و مسئولان را توفیق خدمات 
... جنتی  صادقانه عطا کند. آیــت ا
تصریح کرد: روحیه بسیجــی یک 

روحیه اسلامی و انقلابی است.

یک مرجــع تقلید گفت: صدا و 
سیما باید مشکلات و کمبودهای 
موجود در جامعه را به شکل صحیح 
بازتاب دهد. آیت ا... نوری همدانی با 
بیان اقدامات فراوانی که در دوران 
انقلاب صورت گرفته عنوان کردند: 
باید خدمات و کارهای فراوانی که 
از آغاز انقلاب درحوزه های مختلف 
صورت گرفته برای مردم بازگو 
شود تا مردم بدانند که چه کاری 
هایی صورت گرفته، و انقلاب چه 
خدمات ارزنده ای انجام داده است. 
امروز شبکه های بیگانه با تبلیغات 
فراوان سعی در تخریب وجهه نظام 
مقدس ایران دارند، اما متاسفانه 
شاهد پیام های تبلیغات بسیار زیاد 
در صدا و سیما هستیم که باید 
برای این چاره ای اندیشید. ایشان با 
اشاره به مشکلات موجود در جامعه 
گفتند: صداوسیما باید مشکلات و 
کمبودهای موجود در جامعه را به 
شکل صحیح بازتاب دهد. متاسفانه 
امروز شاهد سختی معیشت مردم 
هستیم که باید مسئولان در جهت 

رفع این مشکلات کوشش نمایند.

راه حل سحرآمیزی برای 
بی آبی وجود ندارد

روابط  راهبردی  شورای  دبیر 
خارجی در نشست »دیپلماسی آب؛ 
با تاکید بر تجارب آب مجازی« با اشاره 
به اینکه برای مقابله با تهدید کم آبی، 
باید راهبرد و رویکرد واحدی داشته 
باشیم، گفت: دستگاه سیاست خارجی 
و تجارت خارجی ما باید موضوع آب، 
دیپلماسی آب و تجارت آب مجازی 
را به طورجدی در دستور کار خود قرار 
دهد. سید عباس عراقچی خاطرنشان 
کرد: همه بر این اصل متفق هستیم که 
؛ این خطر تنها شامل کم آبی و تشنگی 
نیست، بلکه تهدیدی علیه پایداری 
سرزمینی محسوب می شود .وی افزود: 
اگر به این تهدید توجه نشود، ممکن 
است ما در آینده ای نه چندان دور با 
کشوری مواجه باشیم که با بیابان های 
وسیع، شهرهای خالی از سکنه ناشی 
از بی آبی، طوفان های شن و ریزگرد، 
فروچاله های عمیق و متعدد که هر 
آن ممکن است شهرها و آثار تاریخی 
ما را ببلعد، و… دست به گریبان است. 
مقابله با این تهدید درازمدت است و 
هیچ راه حل فوری و سحرآمیزی برای 

آن وجود ندارد.

سـرمقــاله

وقتی دولت جدید بر سر کار می آید دوره طلایی و یا ماه عسل اجرایی 
همان شش ماه اول است. به محض پایان این دوره شش ماه شاهد بروز 
مشکلات و  گلایه ها از سوی جامعه خواهیم بود. این روند را در مورد 
دولت های گذشته هم تجربه کرده ایم. مگر زمان هایی که یک خوش 
شانسی ویژه ای وجود داشته مثلا در مورد دولت اول آقای احمدی نژاد 
و آن درآمدهای سرشار نفتی و نفت 140دلاری شرایط خیلی خاصی را 
ایجاد کرد و دولت با گشاده دستی می توانست مشکلات را حل بکند که 
البته متاسفانه آن دولت این فرصت را سوزاند. در مورد دولت جدید اندکی 
بیش از سه ماه از عمر دولت سیزدهم گذشته است و باید دولتمردان 
حواس شان باشد که این دوره طلایی به شدت در حال سپری شدن است 
و در این دوره طلایی کماکان افراد می آیند و در مصاحبه ها تقصیرها را 
بر گردن دولتمردان گذشته می اندازند تا حدی ناظران و جامعه چیزی 
نمی گویند ولی بعد از پنج، شش ماه این لطیفه مزه ای ندارد و دولتمردان 
باید دست و پای خودشان را جمع کنند و حرف های دیگری بزنند. در 
هر حال نمی خواهم در مورد عملکرد دولت مأیوسانه قضاوت کنم ولی آن 
چه که واضح است آن بهشتی که آقایان تصور می کردند به سادگی رقم 
بزنند، مشاهدات نشان می دهد به این سادگی ها قابل تحقق نیست. کار 
کردن و نتیجه خوب گرفتن از آنچه که تصور می شد، بسیار دشوارتر از 
این حرف هاست و نیازمند گام های خیلی جدی است. با گام های کوچک، 
رفتن میان مردم، سفر استانی و بازدید سر زده یک مقدار در تبلیغات 
خیلی گذرا شاید بشود نتیجه گرفت ولی مشکلات حل نمی شود. قطعا 
برای مشکلات باید گام های خیلی جدی برداشت. شرایط نشان می دهد 
این گام های بسیار جدی در عرصه تصمیمات کوچک اقتصادی نیست 
که حالا مثلا تصور بشود اگر یک ماه از بانک مرکزی استقراض نکردیم 
خیلی کار بزرگی کردیم. این چیزی که این چند روزه دولت مردان پزش را 
می دهند که ما استقراض نکردیم، این مهم نیست یک پول هایی در کوتاه 
مدت  از یک جایی برگردد و بشود با آن پول ها مخارج را برگزار کرد. ولی 
مسئله به این شکل ادامه پیدا نمی کند و ما نیازمند گام های خیلی بزرگ و 
جدی در زمینه سیاسیت خارجی هستیم و آن طور که اغلب اقتصاددانان و 
تقریبا می شود گفت قریب به اتقاق آنها می گویند حل مشکلات اقتصادی 
ریشه در سیاست خارجی کشور دارد و باید درآنجا گام های خیلی بزرگ 
و جدی برداشته شود که این امر نیازمند شجاعتی است که فاقد شهامت 
لازم برای برداشتن این گام هاست و یک مقدار در حالت شک و تردید و دو 
دلی هستند و متاسفانه فرصت ها از دست می رود. امیدوارم و آرزو می کنم 
آقای رئیسی موفق باشد و به هیچ وجه شکست آقای رئیسی موفقیت به 
حساب نمی آید. به هر حال سعادت ملت ایران مهم است و آرزو می کنیم 
این دولت با وجود همه اما و اگرها که در مورد انتخابات و روی کار آمدن 
دولت بود، نتیجه بگیرد. اما با این شیوه ها و روزمرگی ها بعید می دانم واقعا 
به یک جای جدی برسیم. بعد از مدتی شروع می کنند به همدیگر حمله 
کردن و یقه هم را گرفتن که قطعا مشکلی از مردم حل نمی شود. این نوع 

عملکرد به ویژه عملکرد مجلس، اصلا عملکرد قابل دفاعی نیست.

فرصت طلایی دولت از دست نرود

پیام رهبرانقلاب  به مناسبت هفته بسیج
.. خامنـه ای در پیامی با  . حضرت آیــت ا
تبریک هفته بسیج، »همت بلند، خردمندی، 
درست اندیشی و توکل به خدا« را ابزارهای 
کشور  مشکلات  بر  غلبه  برای  تجربه شده 
دانستند. متن پیام مقام معظم رهبری به این 
. الرحمن الرحیم هفته ی  . . شرح است: بسم ا
بسیج بر همگان مبارک باد، بویژه بر رویش 
های تازه و با طراوت بسیجی که همچنان 
مانند نسل پیش از خود، فرزندان محبوبِ امام 
راحل عظیم الشأنند. عزیزان! قدرشناس جایگاه 
خود باشید و بدانید که با همّت بلند و در پرتو 
خردمندی و درست اندیشی، و با اعتماد و توکّل 
به خداوند دانا و توانا، می توانید در همه  مسائل 
عمومی کشور و ملت، اثربخش و مشکل گشا 
باشید. این تجربه  چند دهه  ملت ایران است. و 

السلام علیکم و رحمةا...

انتقاد از حمایت  آمریکا از اسرائیل
وزیر امور خارجه پیشین ایران در پیامی 
توئیتری از حمایت بی چون  و چرای آمریکا از 
رژیم صهیونیستی انتفاد کرد.محمدجواد ظریف 
با انتقاد از حمایت های دولت آمریکا از اسرائیل، 
در پیامی توئیتری نوشت: برای آن ها که اول 
اسراییل ورد زبانشان است، هزینه کردن از منافع 
آمریکا در خارج از کشور کافی نیست. حالا آن ها 
می خواهند قانون اساسی آمریکا را لگدمال کرده 
و از منافع آمریکا در داخل کشور نیز هزینه کنند. 

آیا حد و حدودی برای این وجود ندارد؟

سفر رئیس جمهور به خارج کشور
ابراهیــم رئیسی رئیس جمهور برای شرکت در 
اجلاس سازمان همکاری اقتصادی منطقه ای اکو 
که از شنبه هفته آینده در پایخت ترکمنستان برگزار 
خواهد شد، عازم عشق آباد می شود. پانزدهمین 
نشست سران سازمان همکاری اقتصادی )اکو( ۷ آذر 
ماه سال جاری به میزبانی ترکمنستان برگزار خواهد 
شد و این کشور رئیس دوره ای اکو خواهد بود. اجلاسیه 
پانزدهم این سازمان، به صورت حضوری است گرچه 
چهاردهمین اجلاس سران اکو اسفند ماه سال گذشته 
به دلیل شیوع کرونا به صورت مجازی برگزار شد و 
پاکستان ریاست این نشست را بر عهده داشت. شعار 
چهاردهمین نشست سران اکو نیز »همکاری اقتصادی 

منطقه ای در دوران پسا کرونا« بود.

 ارایه طرح 
»اعطای تابعیت به اتباع خارجی« 
۳۷ نماینده مجلس طرحی با عنوان »اعطای 
تابعیت به اتباع خارجی« تهیه کرده اند که اکنون 
این طرح در دستور کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی قرار دارد. در بخشی ازاین طرح 
آمده است:» 1.مهاجرین یا اتباع خارجی که 
حداقل به میزان مشخص شده در دستورالعمل 
اجرائی این قانون در کشور سرمایه گذاری نمایند.  
2.مهاجرین یا اتباع خارجی که نسبت به صادرات 
حداقل میزان کالاهای ایرانی مشخص شده در 
دستورالعمل اجرائی این قانون، به کشور خود یا 
کشور ثالث مبادرت ورزند.تبصره: دستورالعمل 
اجرائی این قانون حداکثر ظرف مدت سه ماه از 
زمان ابلاغ، توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تهیه خواهد شد و هر ساله به روزرسانی می گردد.«

پیشنهادات معیشتی جلیلی به قوا
عضــو مجمــع تشخیــص مصلحــت نظام 
با اشاره به اختصاص بیش از 5۷ میلیارد دلار ارز 
با قیمت 4200 تومان در چند سال گذشته، 
خواستار همکاری سه قوه برای بررسی فرجام 
تحقق این تخصیص و همچنین برخورد قانونی و 
قضائی با گیرندگان متخلف این منابع شد. سعید 
جلیلی تاکید کرد: در شرایط فعلی که دولت 
نیازمند منابع مالی برای کمک به معیشت مردم 
است، بازپس گیری ارزی که به مصرف صحیح 
نرسیده است و توزیع آن بین آحاد مردم، یکی از 
موثرترین اقداماتی است که باید با دقت پیگیری 
شود. جلیلی با یادآوری راهکارهای ارائه شده به 
مجلس دهم و یازدهم در زمینه توزیع کالاهای 
هدف، روش توزیع مویرگی کالاهای اساسی در 
همه واحدهای تجاری )مانند سوپرمارکت ها و 
قصابی ها و ..( با استفاده از ظرفیت تلفن های 
همراه و کارت بانکی متصل به یارانه را روشی 
ساده و با کمترین انحراف برای رساندن منفعت 
مدنظر دولت به شهروندان برشمرد. وی عنوان 
کرد که با ایجاد این ساختار، علاوه بر جلوگیری 
از هدررفت منابع ارزی، میتوان بستر اجرای 
»طرح سبد مطلوب غذایی ایرانیان« را نیز 

اجرا کرد.

سفر هیأت ایرانی به عراق 
رسانه های عراقــی گــزارش دادنــد که یک 
هیات قضائی ایرانی برای بررسی پرونده ترور 
سردار قاسم سلیمانی وارد عراق شده اند. فائق 
زیدان، رئیس شورای عالی قضائی عراق دبروز 
)چهارشنبه( میزبان یک هیات قضائی ایرانی بوده 
و با اعضای آن دیدار کرد. این رسانه عراقی هدف 
از این سفر را پیگیری پرونده ترور شهید سردار 
قاسم سلیمانی، ابومهدی المهندس، نایب رئیس 
نیروهای حشد الشعبی عراق و همراهان آنها در 
حمله تروریستــی آمریکا در نزدیکی فرودگاه 
بغداد عنوان کرده اســت. بنــابر این گــزارش، 
ریاست هیأت ایرانی را مصطفی سید اشرفی، 
معاون دادستان کل تهران و سرپرست دادسرای 

امور بین الملل تهران بر عهده دارد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به موضوع 
حقوق های غیرمتعارف تصریح کرد: حقوق یک حدی 
دارد که حد آن باید برای تمام افراد شاغل در دولت و 
شرکت های دولتی مشخص شود و بیش از آن میزان هم 
نباید پرداخت شود. مردم انتظار شنیدن اخباری درباره 
حقوق های چند ده میلیونی ندارند و به حقوق نجومی 
باید خاتمه داده شود. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی صبح 
روز چهارشنبه در جلسه هیات دولت ضمن گرامیداشت 
هفته بسیج و تشکر از خدمات بسیجیان به همه بخش 
های کشور گفت: بسیج در مسکن سازی، اقتصاد 
مقاومتی و فضای مجازی اقدامات خوبی انجام داده 
است و می تواند برای همه بخش ها گره گشا باشد. رئیس 
جمهور با اشاره به فعالیت بسیج در طرح غربالگری شهید 
سلیمانی اظهار داشت: نقش بسیج بسیار اثرگذار است و 
بسیجیان نیروهای مخلص و کارآمد هستند و استفاده از 
این ظرفیت می تواند کارها را دقیقتر و سریع کند. امروز 
بسیجی بودن و داشتن روحیه بسیجی از شاخص های 
مهم تحرک و پویایی در دولت است. رئیسی با اشاره به 
شیوع بیماری کرونا و موفقیت دولت در تامین واکسن و 
واکسیناسیون عمومی بیان داشت: پس ازموضوع کرونا 
مسأله اصلی دولت معیشت مردم است، وزرا نیز اقدامات 
انجام شده خود در این زمینه را برای مردم تبیین کنند. 
رئیسی در مورد مشکلات آب در استان های اصفهان 
و چهارمحال و بختیاری گفت: باید مصوباتی که در 
این مورد انجام شده، پیگیری و نتیجه به مردم گفته 

شود. مسأله تامین آب شرب و کشاورزی مردم مهم 
است. رئیس جمهور ضمن تشکر از سرپرست وزارت 
آموزش و پرورش برای برگزاری کلاس های مدارس 
بصورت حضوری، بیان داشت: والدین دانش آموزان 
هم از برگزاری توامان کلاس ها به صورت حضوری و 
غیر حضوری راضی هستند. رئیسی با اشاره به موضوع 
حقوق های غیر متعارف تصریح کرد: حقوق یک حدی 
دارد که حد آن باید برای تمام افراد شاغل در دولت و 
شرکت های دولتی مشخص شود و بیش از آن میزان 
هم نباید پرداخت شود. مردم انتظار شنیدن اخباری 
درباره حقوق های چند ده میلیونی ندارند و به حقوق 
نجومی باید خاتمه داده شود. رئیس جمهور در همین 
زمینه از سازمان اداری و استخدامی کشور خواست هر 
چه سریعتر و قبل از نهایی شدن بودجه 1401 نسبت 
به تدوین نظام پرداخت عادلانه حقوق و دستمزد اقدام 
کند. رئیس جمهور تاکید کرد: شاید طبق قانون دستگاه 
هایی اجازه تعیین حقوق برای شرکت ها و یا افراد دولتی 
داشته باشند که باید در این زمینه نیز اقداماتی انجام 
شود. پرداخت های نابرابر و غیرمتعارف در دولت و 
شرکت های دولتی قابل تحمل نیست. رئیسی با تاکید 
بر اهمیت یک صدایی در دولت گفت: سند تحول دولت 
در ۳۷ مسأله اصلی کشور تدوین شده که بزودی اعلام 
خواهد شد. رئیس جمهور همچنین در جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت بر ضرورت تداوم همکاری و 
هماهنگی مؤثر تیم اقتصادی دولت به منظور آرامش در 

بازار و تثبیت قیمت ها تأکید کرد. آیت ا... رئیسی با اشاره 
به ضرورت ایجاد آرامش در بازار و تثبیت قیمت اقلام 
خوراکی، اظهار داشت: برقراری چنین شرایطی می تواند 
نتیجه همکاری و هماهنگی مؤثر تیم اقتصادی دولت 
باشد و ضرورت دارد این همکاری ها به صورت منظم، 
مستمر و تا رسیدن به شرایط مناسب ادامه یابد. در 
این جلسه، گزارش مرکز آمار ایران مبنی بر کاهش نرخ 
ماهیانه تورم و تثبیت قیمت اقلام خوراکی در هفته های 
اخیر ارایه شد. در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
همچنین وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره مولد سازی 
دارایی های دولت گزارش داد. بر اساس این گزارش 
تدابیر مؤثر و کارآمدی در حوزه منابع بودجه سال 
جاری در نظر گرفته شده است که بر مبنای آن مقرر 
شد بخشی از منابع درآمدی مولدسازی دارایی ها در 
اختیار دستگاه های اجرایی استان محل واگذاری قرار 
گیرد تا منشاء سرمایه گذاری مطمئن در استان های 
مختلف باشد. رئیس جمهور در همین زمینه گفت: 
لازم است تمام وزرا، رؤسای سازمان ها و استانداران 
برای مولدسازی دارایی ها واگذاری اموال مازاد دولت 
جهت جبران کسری بودجه سال جاری با جدیت و بدون 
کوچکترین وقفه  اقدام کنند. کوتاهی در واگذاری اموال  
مازاد پذیرفته نیست. در ادامه جلسه همچنین پس از 
بحث و تبادل نظر در خصوص گزارش وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، تصمیماتی در زمینه ضمانت های اجرایی و 

تأمین منابع مالی برای بودجه سال 1401 اتخاذ شد.

احمد شیرزاد
استاد دانشگاه

یـــادداشت

با نگاهی به نقشه جغرافیایی جهان متوجه می شویم که در مجموع  
از میان کشورهایی که منطقه هارتلند را تشکیل می دهند تنها بلاروس 
همچنان نسبتا در کنترل کرملین قرار داشته و دو ستون دیگر دفاعی 
مسکو یعنی جمهوری های بالتیک و اوکراین به دست غرب سقوط 
کرده اند. بنابراین دژ دفاعی که روس ها در روابط خود با غرب به عنوان 
منطقه ای حائل مد نظر داشته اند عملًا به دست غرب افتاده و خطوط 
دفاعی روس ها با خطوط تهاجمی ناتو درگیر شده است. این مسئله منجر 
به حساسیت و کنش التهابی روس ها در دریای سیاه، خاورمیانه و شرق 
اروپا شده است. امروز مهم ترین حوزه همکاری اقتصادی میان روسیه 
و اروپا بحث انرژی و صادرات انرژی روس ها به اروپاست که عمده این 
انرژی را گاز تشکیل می دهد که از طریق دو خط لوله از طریق اوکراین 
و یک خط لوله از طریق بلاروس تأمین می شود. روس ها می  دانند که 
برای بخش بزرگی از بازار انرژی اروپا وابسته به دولت اوکراین هستند و 
تمام جنجال های سال های اخیر در مورد واردات گاز اوکراین از روسیه به 
دلیل آگاهی روس ها از این وابستگی به اوکراین است. روس های عمل گرا 
نه تمایل دارند که این وابستگی تعریف کننده مناسبات خارجی آن ها 
با اروپا باشد و نمی خواهند گاز را تبدیل به سلاحی کنند که آنتی  تز آن 
را اروپایی ها در اختیار دارند. برای حل مسئله روس ها استراتژی توسعه 
خطوط لوله یا رقابت لوله های انرژی را در پیش گرفتند که دو خط لوله از 
جنوب از طریق ترکیه موسوم به ترک استریم و سوت استریم از سال ها 
پیش در این زمینه مطرح بوده اند و البته به دلیل مسائل مختلف هنوز 
هم به نتیجه مشخصی نرسیده اند. مورد دیگر خط لوله نورد استریم 
هست که از طریق دریای بالتیک گاز روسیه را به شمال آلمان منتقل 
می کند که در نتیجه آلمان را از گاز وارداتی از اوکراین بی نیاز و مستقیماً 
به روس ها وابسته می کند که این دقیقاً نقطه ای هست که آمریکایی ها 
از سال ها پیش به آن توجه کرده اند. این مسئله منجر به یک سری 
مناقشات داخلی و خارجی در اروپا بر سر وابستگی ایجاد شده به گاز 
روسیه شد که پایه گذار آن آلمان ها و فرانسوی ها و اتفاقاً جناح راست این 
دو کشور هستند. در نهایت این مسئله منجر به طراحی ضد استراتژی 
ایالات متحده مخصوصا در زمان دولت ترامپ به منظور سرمایه گذاری 
در جهت متنوع  سازی منابع تامین انرژی اروپایی ها شد که نتیجه آن 
قراردادهای سرمایه گذاری در حوزه صادرات ال ان جی و نفت به طور 
مشخص در سه کشور لهستان، رومانی و احتمالا هلند شده است. از 
سوی دیگر نیز برنامه  ریزی به منظور انتقال گاز خلیج فارس و دریای 
خزر از طریق مجموعه ای از خطوط لوله به اروپا که ایران را دور می  زند 
نیز در دستور کار است. اینجا دقیقا نقطه ای است که پیمان ابراهیم در 
حوزه اقتصاد استراتژیک معنی پیدا می کند. چون عمده این منابع قرار 
است از طریق خطوطی که از سرزمین های عربی و اسراییل و دریای 
مدیترانه به سمت اروپا عبور می کند تامین شوند. این مسئله که بحران 
اوکراین چه تأثیری روی این وضعیت می گذارد بستگی به این دارد که 
بحران اوکراین چه سمت و سویی پیدا کند، البته نکته ای که در این مدت 
تغییر کرده این است که با توجه به سیاست خارجی بایدن عملا طرح 
نورد استریم از یک طرح مرده و فاقد ارزش در زمان ترامپ که میلیاردها 
دلار بر سر آن هدر رفته بود، تبدیل به یک طرح اقتصادی بلندمدت با 
حاشیه انتظار بسیار پایین شده است. بر اساس مباحثی که مطرح شد 
روس ها به دلایل مختلف با هدف جلوگیری از پیوستن اوکراین به ناتو 
قصد جداسازی کامل مناطق مورد مناقشه یا باز پس دادن آن ها به 
اوکراین را ندارند، به عبارت دیگر، روس ها تمایلی به پایان سریع و قاطع 

بحران ندارند.

روسیه، انرژی و تقابل با غرب

رئیس جمهور:

حقوق نجومی باید خاتمه داده شود
 پرداخت های غیرمتعارف در دولت قابل تحمل نیست   مردم انتظار شنیدن اخباری درباره حقوق های چند ده میلیونی ندارند 

گزارش »آرمان ملی« از آغاز نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی:

حرف هاي گروسي در وين تغيير كرد
  رافائل گروسی: مذاکراتم با ایران درباره مسائل باقی مانده پادمانی بی نتیجه ماند

آرمان ملی- نشست دوره ای شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی روز گذشته به خاطر شرایط 
قرنطینه در اتریش، تماما به شکل مجازی برگزار شد  
و مانند همیشه، تمرکز بر برنامه هسته ای ایران بود اما 
هنوز انتظار نمی رود در این باره تصمیم گیری شود. 
در روز نخست مدیر کل آژانس و نماینده و میخائیل 
اولیانوف نماینده روسیه در این سازمان به ایراد سخن 
پرداختند. این در حالی است که  با سفر اخیر رافائل 
گروسی به تهران انتظار می رفت که وی  مواضع ملایم 
تر و بهتری نسبت به تهران اتخاذ کند اما همانطور که 
پس از سفر نخست به تهران در شهریورماه در نشست 
شورای حکام اظهاراتی بر خلاف آنچه اانتظار می رفت 
انجام داد و ابراز نگرانی هایی از برنامه هسته ای ایران 
داشت در نشست روز گذشته شورای حکام نیز گروسی 
موضع همیشگی خود مبنی بر طلبکاری از تهران و  بی 
نتیجه بودن مذاکره در تهران را اعلام کرد. چیزی که 
در عمل صرفا غربی ها را را خرسند کرد تا در آستانه 
مذاکرات احیای برجام در 8 آذر شرایط تازه ای برای 
طرفین برجام به وجود آورد. این در حالی است که 
گروسی بعد از دیدار با اسلامی رئیس سازمان انرژی 
اتمی کشورمان نشست خود را »مثبت و امیدوار 
کننده« ارزیابی کرده و گفته بود تلاش می کنیم از 
نشست سه شنبه نتیجه گیری مثبتی داشته باشیم. 
جالب اینکه گروسی در دیدار با امیر عبداللهیان وزیر 
امور خارجه نیز ضمن تاکید بر رویکرد فنی، حرفه ای 
و بی طرفانه آژانس، سفر خود را »نشانه ای از اراده 
برای گفت وگو و درک متقابل، حل مسائل و ارتقای 
همکاری ها با جمهوری اسلامی ایران« عنوان کرد و 

از آمادگی آژانس برای حل و فصل موضوعات باقی 
مانده طی ماه های آتی در همکاری نزدیک با جمهوری 
اسلامی ایران خبر داده بود.  حال باید دید که در 
روزهای آتی آژانس  چه تصمیم گیری در خصوص 
ایران، برنامه هسته ای اش و دسترسی  بازرسانش در 
ایران داشته باشد و این تصمیم چه تاثیراتی بر مذامرات 

پیش روی احیای برجام خواهد گذاشت. 
  زمان برای حصول توافق درباره مجتمع 

کرج رو به پایان است
دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در اظهارات 
آغازین خود در جلسه دیروز شورای حکام نتیجه 
رایزنی های اخیرش با مقامات ایرانی و تحولات روابط 
آژانس و ایران را تشریح کرد.  رافائل گروسی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی که شامگاه دوشنبه به 
ایران سفر کرده بود، دیروز در جلسه شورای حکام 
آژانس اظهار داشت: مذاکراتی که این هفته در تهران 
درباره برنامه هسته ای ایران انجام داده بود، بی نتیجه 
مانده است. او در سخنرانی آغازین خود گفت: در 2۳ 
نوامبر 2021 در تهران با محمد اسلامی، معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی ایران و حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران دیدار کردم. وی با 
اشاره به گزارش های اخیر آژانس درباره برنامه هسته ای 
ایران،  افزود: به رغم تمام تلاش هایم، این مذاکرات و 
رایزنی های گسترده برای پرداختن به مسائل باقی مانده 
پادمانی ایران که جزئیات آن در این دو گزارش آمده 
است،  بی نتیجه ماند. مدیرکل آژانس در ادامه خطاب به 
رئیس جلسه بیان کرد: شما همچنین گزارش مرا تحت 
عنوان توافق پادمانی ان.پی.تی با جمهوری اسلامی 

ایران دریافت کرده اید که اقدامات آژانس را، از زمان 
آخرین گزارشم، برای شفاف سازی سوالات مربوط به 
صحت اظهارات ایران تحت توافق پادمانی و پروتکل 
الحاقی آن تشریح می کند. وجود ذرات اورانیوم دارای 
منشاء انسانی در سه محل در ایران که به آژانس اعلام 
نشده اند،  همچنین وجود ذرات تغییریافته ایزوتوپی 
در یکی از این محل ها،  به وضوح نشان می دهد مواد 
هسته ای یا تجهیزات آلوده به مواد هسته ای در این 
محل ها وجود داشته است. وی اذعان کرد: من همچنین 
نگران دفعاتی هستم که بازرسان آژانس در تاسیسات 
هسته ای ایران توسط ماموران امنیتی مورد بازرسی های 
بدنی قرار می گیرند. من درخواستم از ایران را برای انجام 
دادن اقداماتی فوری در راستای اصلاح این وضعیت، 
اجرای روندهای امنیتی سازگار با شیوه های مورد قبول 
بین المللی در تاسیسات هسته ای و اجرای تعهدات 
قانونی اش در زمینه مصونیت آژانس و بازرسان آن تکرار 
می کنم.  گروسی پس از نشست شورای حکام در یک 
کنفرانس خبری گفت: زمان برای دستیابی آژانس به 
یک توافق به منظور پایان دادن به بن بست بر سر نصب 
دوربین های مداربسته در کارگاه قطعات سانتریفیوژ 
)در ایران( که در ماه ژوئن هدف یک خرابکاری آشکار 
قرار گرفته بود، رو به اتمام است. وی که شامگاه دوشنبه 
به تهران سفر کرده بود با اشاره به مجتمع تسا در کرج 
افزود: ما در آستانه رسیدن به نقطه ای هستیم که نمی 
توانم تداوم آگاهی نسبت به این مرکز را تضمین کنم. 
مدیرکل آژانس در ادامه گفت که در جریان سفر روز 
گذشته خود به تهران، علی رغم تلاش های زیاد نتوانسته 
است با مقامات ایرانی بر سر موضوع نظارت هسته ای و...

علیرضا مکی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

آرمان ملی - مطهره شفیعی: حسن عباسی 
رئیس اندیشکده یقین و تئوریسین اصلی جریان 
پایداری در بخشی از اظهاراتش درباره دانشگاه امام 
صادق)ع( که در ویدیویی در فضای مجازی و شبکه 
های اجتماعی پخش شده است، گفت: کل اعضای 
هیأت علمی اقتصاد دانشگاه امام صادق در بیست 
سال گذشته از مسئولان اقتصادی کشور بودند. 
چرا اقتصاد کشور، اسلامی نشده است؟او افزود: مگر 
رئیس دانشکده اقتصاد دانشگاه امام صادق یعنی 
آقای مصباحی مقدم، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس نبود؟ ایشان مگر عضو مجلس خبرگان 
رهبری نیست؟ مگر ایشان عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نیست؟ آقا مگر شما چند مسئولیت 
باید داشته باشید تا بتوانید کار کنید؟ می گویند اگر 
من عضو مجلس خبرگان بودم باید کمیته اقتصادی 
خبرگان از موضع آقا یعنی از بالا به پایین راه بیفتد. 
عباسی خطاب به غلامرضا مصباحی مقدم ادامه 
داد: شما در مجمع تشخیص مصلحت نظام هستید 
ما باید بیایم دم در مجمع، التماس کنیم طرح 
هایمان را بگیرند؟ شما در صحن مجمع هستید. 
ما می خواهیم کسی را به عنوان نماینده مجلس 
انتخاب کنیم و بفرستیم که آن هم حالا شاید به 
کمیسیون اقتصاد راه پیدا کند. این در حالی است 
که شما رئیس آن کمیسیون هستید. عضو مجمع 
تشخیص مصلحت، عضو مجلس خبرگان رهبری، 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، رئیس دانشکده 
اقتصاد دانشگاه امام صادق و عضو شورای فقهی 
بانک و بورس هستید اما در تلویزیون می نشینید و 

حرف دیگری می زنید.
 اقتصاد دولت وابستــه به شاگردان 

مصباحی مقدم
نام دانشگاه امام صادق هیچگاه به اندازه شش 
ماه اخیر مطرح نبوده است . زمانی که سیدابراهیم 
رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری 1400 

توانست پیروز شود، تعدادی از فارغ التحصیلان 
دانشگاه امام صادق برای پستهای مهم انتخاب 
شددند و مدیران رده میانی هم از این قشر بودند. 
همین موضوع حساسیت ها را به این دانشگاه 
افزایش داد به عنوان نمونه منصور حقیقت پور فعال 
سیاسی اصولگرا با اشاره به نحوه چینش کابینه 
دولت سیزدهم تصریح کرد: »در بحث مربوط 
به انتخاب همکاران، رئیسی می توانست بهتر و 
قوی تر از این عمل کند. باید همه مدیران دولتی 
از یک دانشگاه فارغ التحصیل شده باشند و یا پیش 
از این در یک آستان مشغول به کار بوده و پایگاه 
حزبی یکسانی داشته باشند؟« به غیر از انتصاب 
فارغ التحصیلان این دانشگاه در دولت ، موضوعات 
دیگری مانند اظهارات صدیفه مهدوی کنی مبنی 
بر اینکه » در دانشگاه امام صادق بنایی برای تربیت 
وزیر و رئیس جمهور زن نداریم« هم چالش زا شد. 
دیروز اما نقد جدی دیگری متوجه دانشگاه امام 
صادق شد و این بار حسن عباسی انتقادات تندی را 
متوجه غلامرضا مصباحی مقدم و فارغ التحصیلان 
دانشگاه امام صادق کرد.  انتقادات اقتصادی حسن 
عباسی از دانشگاه امام صادق به این دلیل بود که 
سکان مراکز تاثیرگذار در اقتصاد کشور به فارغ 
التحصیلان این دانشگاه سپرده شده چنانکه 
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد مدرک کارشناسی 
و کارشناسی ارشد پیوسته رشته اقتصاد از دانشگاه 
امام صادق و مدرک دکتری اقتصاد را از واحد علوم 
تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی تهران گرفته است 
و حجت عبدالملکی، وزیر کار هم کارشناس ارشد 
معارف اسلامی و اقتصاد از دانشگاه امام صادق و 
دکترای اقتصاد از دانشگاه اصفهان را دارد همجنین 
مجید عشقی، رئیس سازمان بورس، فارغ التحصیل 
کارشناسی ارشد پیوسته در دانشگاه امام صادق 
بوده و مدرک دکترای خود را در دانشگاه پیام نور 
اخذ کرده است. اگر بخواهند مشکل اقتصادی را 

به مشکلات بین المللی گره بزنند باز هم پای امام 
صادقی ها در میان است چنانکه علی باقر کنی، 
معاون سیاسی وزارت امور خارجه، فارغ التحصیل 
رشته معارف اسلامی و اقتصاد از دانشگاه امام صادق 
است. اما چرا حسن عباسی نوک تیر انتقاداتش را به 

سمت مصباحی مقدم نشانه رفت؟
 اقتصاد اسلامی چه شد؟

شاید نخستین دلیل انتقاد حسن عباسی به 
مصباحی مقدم این باشد که این روحانی استاد تمام 
دانشگاه امام صادق بوده و رئیس  و استاد اقتصاد 
در این دانشگاه است. با مرور مواضع اقتصادی 
مصباحی مقدم از آغاز دولت سیزدهم تا به امروز 
این نتیجه حاصل میشود که او وزرای اقتصادی 
را به سبب تحصیل در دانشگاه امام صادق تایید 
و تحسین کرده است. به عنوان نمونه درباره 
خاندوری وزیر اقتصاد گفته بود:» کسی که به 
برنامه و بودجه مسلط باشد گزینه خوبی است. 
بعدها هم نماینده مجلس از تهران شد و در دوران 
نمایندگی اش هم نایب رئیس اول کمیسیون 
اقتصاد شده و نقشه راه برای مسائل اقتصادی تهیه 
کرده است. مالیات بر مجموعه درآمد را ایشان 
در مجلس مطرح کرد. همه این ها نشان دهنده 
توانایی او است.« نکته قابل تامل اینجاست در 
روزی که انتقادات عباسی از مصباحی مقدم منتشر 
شد، مهر خبر داد کرسی علمی ترویجی با موضوع 
»تعریف و روش مذهب اقتصادی اسلام« با حضور 
استاداقتصاد دانشگاه امام صادق یعنی مصباحی 
مقدم برگزار می شود حتی کتاب مبانی اقتصاد 
اسلامی از سوی غلامرضا مصباحی نوشته و منتشر 
شد. اکنون سوال حسن عباسی هم همین است که 
چرا با تاکید زیاد مصباحی مقدم اقتصاد اسلامی 
نشد و شاگردان او در دانشگاه امام صادق که اکنون 
وزرای اقتصادی دولت هستند چرا گامی در این 

جهت بر نمی دارند؟

حمله تند حسن عباسی به مصباحی مقدم
مسئول اقتصاد کشور بودید، چرا اسلامی نشد؟


